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Slovo biskupa Vojtěcha 

možná bylo nebe plné hvězd, když se tři mudrci z Východu rozhodli vyjít za tou, která byla 
znamením Krále králů. I na dnešním nebi je mnoho hvězd, a záleží na nás, jestli se vydáme 
za stejnou jako před stale�mi oni.

Milí přátelé,

A jestli ano, potom i my prožijeme radost mudrců i pastýřů na konci jejich hledání – hlubokou 
radost v srdci, která se dá těžko pojmenovat, která je láskyplným dotekem Boha.

Ať světlo, které naplnilo pastýře i mudrce rados�, prozáří nejen sváteční, ale i všední dny celého 
příš�ho roku. 

S poděkováním za Vaši podporu fondu Puls Vám k tomu ze srdce žehnám. 
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Stojíme na prahu roku 2024, do kterého vstoupí naše velká rodina 
malých dárců s více než 8 300 donátory, kteří v uplynulém roce 
darovali bezmála 20 mil. Kč. Tyto dary spolu s doplatky farnos� 
byly použity na zajištění mezd pro kněze naší diecéze. Přesné 
vyúčtování pro vás připravíme až po řádné účetní závěrce, ale již 
teď je jisté, že fond Puls se podílí významnou měrou na zajištění 
mezd kněží. Proto bych chtěl všem donátorům a podporovatelům 
diecéze poděkovat a také je ujis�t, že pamatuji na ně i na jejich 
úmysly při pravidelné mši za donátory. 

Měl jsem velkou radost, že jsem se s mnohými z Vás mohl potkat 
osobně na pou� donátorů v areálu rajhradského opatství. Podobné 
setkání plánujeme uskutečnit také v roce 2024 u příležitos� oslavy 
již sedmých narozenin fondu. Rovněž mě velmi těší, že se dále 
rozvíjí naše spolupráce s diecézí žilinskou, a jak jste si již mohli 
všimnout na našem webu, i s arcidiecézí pražskou, která se 
k myšlence trvalé podpory svých kněží formou donátorství přidala 
v loňském roce.        

Letos bychom rádi dokončili vývoj mobilní aplikace pro donátory, 
aby mohli snadno a bezpečně přispívat do kostelních sbírek ve své 
farnos�. Vzhledem k vysoké inflaci, která nás poslední dva roky 
provázela, a také v důsledku valorizace minimální mzdy, bychom 
rádi od roku 2024 navýšili mzdy kněží. V této souvislos� si dovolím 
obrá�t se také na Vás a požádat Vás, pokud Vám to Vaše osobní 
možnos� dovolí, zda byste nezvážili navýšení Vašeho pravidelného 
daru. Předem děkuji za Vaši vstřícnost, protože podpora diecéze 
formou donátorství je jedním z důležitých prvků jejího materiál-
ního zajištění.     

Na závěr bych Vám chtěl ještě jednou poděkovat za Vaši štědrost 
a podporu a popřát Vám Boží blízkost po celý tento rok.   

R. D. Mgr. Pavel Ka�a, správce fondu
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MONS. JOSEF ZOUHAR 

Kněžství většinou není povolání, které si někdo jen tak vybere. 
Čím oslovilo Vás?
Cí�l jsem to již od mládí. Ta�nkovi bratři v kněžské službě na mě 
přitom tak výrazný vliv neměli, první impuls jsem pocí�l asi v páté 
třídě. Od svého kmotra jsem tehdy dostal náramkové hodinky, 
takové ty s ře�zkem. Mamince jsem řekl, aby mi je schovala, 
protože je za�m nosit nebudu. Když se zeptala proč, odpověděl 
jsem, že je budu nosit, až budu knězem. Jenže pak přišla puberta 

Římskokatolický kněz brněnské diecéze Josef Zouhar se narodil 
8. října 1943 v Senetářově, pochází z deví� sourozenců, kněžími 
bylo i jeho šest strýců. Po absolvování střední školy v Blansku 
nastoupil v roce 1960 do olomouckého kněžského semináře. 
Po kněžském svěcení v roce 1968 začínal jako kaplan v Jedovnicích, 
později působil ve farnostech v Moravské Nové Vsi, ve Ždánicích 
a Lovčicích u Kyjova, v Hodoníně, Lužicích u Hodonína a Mikul-
čicích. V roce 2006 ho už jako děkana hodonínského děkanství 
papež Benedikt XVI. jmenoval kaplanem Jeho Svatos�. Mezi lety 
2002 a 2021 také zastával funkci prezidenta Diecézní charity Brno 
a v současnos� je biskupským delegátem pro oblast charita�vní 
činnos� církve v brněnské diecézi.

ROZHOVOR S JOSEFEM ZOUHAREM

Ocenění Pro Ecclesia et Pon�fice je nejvyšší papežské 
vyznamenání udělované kněžím i laikům. P. Josef Zouhar ho 
dostal u příležitos� svých 80. narozenin a zároveň k 55. výročí 
kněžského svěcení, a stal se tak jeho vůbec prvním držitelem 
v brněnské diecézi.
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Těch bylo tolik, že se mi těžko vybírá. Napadá mě třeba účast na 
svatořečení Anežky v Římě. Bylo to těsně před sametovou revolucí, 
právě jsem nastoupil do Hodonína. Naskytla se mi příležitost jet 
osobním autem a vézt ještě nějaké sestry řeholnice a dalšího kněze. 
Byl to skutečně zážitek. Poprvé jsem se setkal se světovou církví 
a pocí�l i určitý nádech svobody. Dále mi v hlavě utkvěly například 
křty dospělých nebo nějaká tragická úmr�. Pohřbíval jsem třeba 
tchyni, kterou zavraždil její zeť, nebo mladého lékaře, který spáchal 
sebevraždu. Samozřejmě si taktéž pamatuji všechny ty radostné 
událos� jako svatby nebo křty dě�.

Dlouho jste byl prezidentem Diecézní charity Brno. 
Vzpomenete si na něco, co vás dojalo nebo zaujalo?

a zrovna začínala JZD, takže jsem se najednou viděl za volantem 
traktoru, dokonce jsem podle toho i mluvil. Další impuls přišel 
v deváté třídě, ale hned další rok to zase pominulo, protože jsme 
chodili na pracovní vyučování do Metry Blansko a mě hodně lákala 
elektřina a měřicí přístroje. Defini�vně jsem se rozhodl v jedenácté 
třídě těsně před maturitou.

Jaký okamžik ve své službě byste označil za nejsilnější?

Určitě návštěva Ukrajiny, tam jsme zavítali několikrát. Nebo jsme 
jeli do českých vesnic v rumunském Banátu. Navštěvoval jsem taky 
rajhradský hospic, tedy lidi v poslední fázi života.

Velmi mě to překvapilo, nic takového jsem nečekal. Myslím, že jde 
o ocenění mé trpělivé drobné každodenní práce. Je to podobné, 
jako když se skládá mozaika z malých kamínků, až vyroste nějaký 
krásný obraz. Snažil jsem se být vždy pohotový, všem vyhovět 
a naslouchat.

Děkujeme za rozhovor.

Ještě jsem neměl tu čest, ale rozhodně bych se s ním setkat chtěl.

Líbí se mi jeho přímočarost. Dovede věci pojmenovat trochu jinak, 
díky čemuž nepoužívá ve své mluvě tolik vědy jako Benedikt XVI. 
nebo Jan Pavel II. Je spíše takový prak�k a lidé mu asi víc rozumí.

Vedou se debaty, zda není na církev příliš pokrokový. 
Co vy na to?
Neoznačil bych ho za pokrokového. Spíš jde s dobou a vnímá 
současné bolavé problémy. Například konzumismus nebo to, že 
církev opožděně reflektuje některé záležitos�. Nebojí se vykročit 
do neznáma a řešit, co je třeba.

Jaký máte pocit z vyznamenání od papeže ?

Setkal jste se někdy s papežem Fran�škem osobně?

Jak jej vnímáte ve srovnání s jeho předchůdci?
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Můžete se nám krátce představit?
Pracuji v Knihovně Biskupství brněnského 
od jejího vzniku, tedy 22 let. Za tu dobu 
nám odrostly tři dě� a přišlo pět vnou-
čátek. Mám to veliké štěs�, že práce je 
zároveň mým koníčkem.

ROZHOVOR S LENKOU KLAŠKOVOU
vedoucí Knihovny Biskupství brněnského

Naše pracoviště je veřejnou knihovnou se specializovaným 
fondem, zaměřeným především na křesťanství a související obory. 

Co vás přivedlo ke knihám? 
Vlastně ani nevím, proč a kde začala moje láska ke knihám. 
Pamatuji si na svou první knihu o černouškovi Paví očko, kterou 
jsem přečetla sama. Jak byla napínavá, jak mě vtáhla do pátrání. 
Četla jsem pak pořád, prostředí knihovny mě fascinovalo. Zřídila 
jsem si svou vlastní knihovnu na půdě, kde jsem měla knihy ze 
starých školních sešitů, každý měl svůj knižní lístek, měla jsem 
kartotéku svých fik�vních čtenářů, půjčovní hodiny, objednávky 
i pokuty. Když se hledala dobrovolná knihovnice do naší vesnické 
pobočky, nebylo mi ještě 18 let, abych se mohla přihlásit. Ale 
přemluvila jsem maminku, aby to vzala, a pak jsem za ni dvě hodiny 
týdně stále „zaskakovala“. 

Na jaké oblas� literatury se převážně knihovna zaměřuje?

V knižním fondu jsou zastoupeny všechny obory teologie od 
dogma�ky přes biblickou, morální či spirituální teologii až po oblast 
duchovního života, duchovního růstu a osobnostního rozvoje. Dále 
zde naleznete literaturu z oboru religionis�ky, církevních dějin, 
církevního umění, filozofie, psychologie, pedagogiky či sociologie. 
Zajímavé jsou i životopisy svatých nebo rozhovory se současnými 
duchovními osobnostmi. Čtenář si může půjčit také beletrii či knihy 
pro dě�.

Jaká je historie knihovny, jaké jsou její kořeny? 
Knihovnu založil v roce 2001 dnes již emeritní brněnský biskup 
Vojtěch Cikrle za účelem studia křesťanské teologie, duchovního 
rozvoje a vzdělávání. Zároveň knihovna uchovává vzácné �sky, 
historické knižní celky, jako jsou pozůstalos� či farní knihovny. 

Jak v současnos� knihovna funguje? 
Knihovna je otevřena široké veřejnos� kromě pátku každý den. 
Čtenářům pomáháme knihy vybírat, provádíme rešerše, objedná-
váme knihy z jiných knihoven prostřednictvím meziknihovní 
výpůjční služby (MVS). Několikrát ročně organizujeme různé 
přednášky, autorská čtení, představení nových knih. Dosud si 
čtenáři mohli prohlížet jen omezený výběr literatury nebo si knihy 
museli předem rezervovat. Tento rok jsme získali dotaci z fondu 
IROP a proměňujeme jeden sklad na místnost s volným výběrem 
knih. Těšíme se na mnoho dalších akcí, které budeme moci 
v knihovně pořádat. 
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Kolik svazků dnes knihovna má a jak sbírková činnost probíhá?
Máme v našem fondu téměř 85 000 svazků. Získáváme a naku-
pujeme novinky křesťanských nakladatelství, takže si u nás čtenář  
může půjčit nejnovější náboženskou literaturu. Zároveň uchová-
váme a pečujeme o historické knihovny. Tou největší je knihovna 
brněnského alumnátu – ústavu pro výchovu a vzdělání kněží, který 
byl založen v roce 1807 a jehož činnost byla násilně ukončena 
komunis�ckým režimem v roce 1950. Spravujeme také knihovnu 
biskupa Karla Skoupého, Mons. Aloise Krchňáka či Mons. Fran�ška 
Vorlíčka. Máme 10 000 svazků nejmodernější katolické literatury 
v anglič�ně. Další pozoruhodnou součás� našeho fondu jsou 
historické farní knihovny, které obsahuji mnohdy velmi zajímavé 
a cenné svazky. 

Knihovna je specifická právě svým zaměřením na křesťanství, které 
jde i do minulos� svou hloubkou a šířkou, a to v mnoha jazycích. 
Záznamy našich knih zasíláme do souborného katalogu národní 
knihovny. Prostřednictvím MVS si je mohou vyhledat, případně 
objednat nejen naši čtenáři. 

Čím je vaše knihovna specifická?

Jaké nejzajímavější publikace se ve fondu nachází? 
Za velmi zajímavý exemplář považuji publikaci Gesta Romanorum 
z roku 1494, ručně kolorovanou Schedelovu kroniku 1493 a bible 
z 16. stole� v různých jazycích. 

Diecézní knihovna Brno



Fotografie 
            ze života diecéze

Světové dny mládeže, Lisabon

Zapal svíčku za  zemřelé
kostel sv. Maří Magdalény,
Brno

Setkání prvokomunikantů, Brno-Petrov
Diecézní pouť rodin,
Předklášteří u Tišnova

Kněžská pouť, Kostelní Vydří

Kněžské a jáhenské svěcení,
Brno

Svěcení trvalých jáhnů,
Brno

Instalace nového probošta,
děkana a kanovníků,
Brno

v roce 2023


